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گروه سیاســی - فهیمه جهازیان: افزایش سرقت و 
زورگیری یکی از معضلاتی اســت که با تشــدید مشکلات 
معیشــتی شــکل گرفته اســت. انتشــار فیلم هایی که از 
زورگیری های خشن در خیابان ها و اتوبان ها منتشر می شود 
نشــان می دهد که متاسفانه در مواردی سارقان بدون هیچ 
هراسی با سلاح سرد مردم را تهدید می کنند و کمتر کسی 
هم جــرات مقابله با آن دارد. این وضعیت باعث شــده که 
صاحب نظران از ســویی نســبت به گسترش این وضعیت 
هشدار دهند و از سوی دیگر خواستار برخورد قانونی فوری 

با این قبیل افراد شوند. 
با این حال چندی پیش یک جامعه شــناس اعلام کرد: 
به نظر می رسد که در کشور ما برای برخورد با جرائم خشن 
ضعف قانونی وجود دارد چراکه تعریف مناســبی از جرائم 
خشــن نداریم. همین موضوع نیز منجر به آسودگی خاطر 
برخی از مجرمان برای ارتکاب جرائم خود شــده اســت و 
آنهــا تصور می کنند که با سوءاســتفاده از خلاهای قانونی 
می توانند از مجازات ســنگین رهایی پیدا کنند. به همین 
دلیل نیز معتقدم که قوانین باید در این زمینه سختگیرانه تر 
و بــه عبارتی دیگر بازدارنده تر شــود. گاهی عدم برخورد با 
خشــونت های کوچک به تدریج منجر به بروز خشونت های 
بزرگتر می شــود و از این رو لازم اســت مجازات بسیاری از 
جرائم به گونه ای باشــد که اولا فرد اصلا به ارتکاب آن فکر 
نکند و ثانیا اگر مرتکب آن شد به گونه ای مجازات شود که 

دیگر به سراغ آن نرود.  
 این جامعه شــناس با بیان اینکه وقــوع جرائمی مانند 
همین زورگیری های خشــن و انتشار تصاویر آن در فضای 
مجــازی، اقدام بــه ایجاد نا امنــی و از آن مهم ترین ایجاد 
احســاس ناامنی در جامعه می کند، گفت: قوانین ما در این 
زمینه باید شــرایطی را فراهم کند که فرد جرات نکند که 

دست به رفتارها و جرائم خشونت آمیز بزند.
با این حــال در این روزها مقامات نیــروی انتظامی به 
افرادی که دســت به چنین اقداماتی می زنند هشدار دادند. 
حمید هداوند، جانشــین رئیس پلیس پایتخت تاکید کرده 
بود کــه پلیس تحت هر شــرایطی این افراد را دســتگیر 
خواهد کرد. وی با تاکید بر اینکه مجرمان مطمئن باشــند 
به هر کجای کشور متواری شوند، حتما شناسایی و دستگیر 
خواهند شد، اظهار کرده بود:  سارقان ممکن است به دلیل 
سکونت در خانه های مجردی یا برگشتن به سکونت گاه های 
خود در نقاط مختلف کشور، بتوانند چند وقتی را از دست 

پلیس فرار کنند اما مطمئن باشــند که پلیس به سطحی 
از توانمندی دســت پیدا کرده اســت کــه در نهایت آن ها 
را دســتگیر خواهد کرد. ما وقاحت و جســارت سارقان در 
سرقت های خشن را بر نمی تابیم و  برخورد مقتدرانه پلیس 
با ســارقان و مالخران به صورت مستمر در دستور کار است 
و ســارقان مطمئن باشــند که دیر یا زود دستگیر خواهند 
شــد. همچنین حسین رحیمی، رئیس پلیس تهران بزرگ 
چهارشــنبه هفته گذشته از اجرای طرح های ویژه  مشترک 
پلیس و دســتگاه قضایی در خصوص مقابله با ســرقت و 
زورگیری خبر داد. اشاره وی به نشست بررسی راهکارهای 
برخورد با مجرمان جرایم خشــن و سارقان مسلح با حضور 
دادستان کل کشــور، رئیس کل دادگستری استان تهران، 
دادســتان انقلاب و عمومی تهران، فرمانده انتظامی تهران 
بزرگ و تعدادی دیگر از مســئولان قضایی بود که در همان 
روز برگزار شــد و در آن آخرین وضعیت اقدامات دســتگاه 
قضایی فراجا در برخورد با مجرمان جرایم خشن و سارقان 
مســلح، راهکارهای مقابله با سرقت های مسلحانه و جرایم 

خشن مورد بررسی قرار گرفت.
منتظری دادســتان کل کشــور در این جلســه گفت: 
متأسفانه گهگاهی شاهد بروز حوادثی هستیم که احساس 
ناامنی در مردم ایجاد می کند ولو اینکه موارد زیاد هم نباشد، 

به لحاظ پخش در شــبکه های مجازی، احساس ناامنی در 
جامعه ایجاد می کند لذا دســتگاه قضایی و مســئولان امر 

موظف هستند برای مردم بستری امن فراهم کنند.
وی تأکیــد کرد: بنا شــد در دادســتانی کل کشــور، 
کمیته ای ممحض را برای پیگیری مسئله سرقت ها، خصوصاً 
ســرقت هایی که همراه با خشــونت و زورگیری هســتند، 
تشکیل دهیم و همچنین در دادسرای تهران یک یا دو شعبه 
برای این کار، اختصاص دهیم تا ســرقت های خاص و مهم 
را در آنجا بلافاصله و بدون فوت وقت مورد رســیدگی قرار 
دهند. بنا داریم رســیدگی به سرقت های دارای ویژگی های 
خاص که ناامنی ایجاد کرده و توأم با به کار بردن سلاح سرد 
یا گرم باشــد را در اولویت قرار دهیم و ظرف مدت یک ماه 

این کار را به نتیجه نهایی برسانیم.
وی با هشــدار به مجرمان، تاکید کرد: کسانی که به هر 
نحوی ســلاح سرد یا گرم اســتفاده کنند؛ چنین اقداماتی 
از مصادیق محاربه محســوب می شود و بدون چشم پوشی 
مجازات محــارب را در پی خواهند داشــت؛ اگــر دادگاه 
تشــخیص دهد، چه بسا در همان محلی که این جنایت را 

مرتکب شدند، مجازات شوند تا مردم شاهد و ناظر باشند.
اما دســتور نهایی را روز گذشته محسنی اژه ای رئیس 
قوه قضائیه صادر کرد. وی تاکید کرد که لازم اســت که در 

هر دادسرایی شعبه ای ویژه برای رسیدگی سریع و قاطع به 
سرقت های خشن و زورگیری ها ایجاد شود. اژه ای در جلسه 
بررســی راهکارهای مقابله ســریع و قاطعانه با افراد مخل 
امنیت و آرامش مردم از جمله سرقت های خشن، با اشاره به 
مقوله جرم سرقت به عنف و غیرقابل تحمل بودن این قبیل 
جرائم برای جامعه بیان داشت: به واسطه سرقت های خشن 
و زورگیری هایی که در سطح شهرها رخ می دهد در جامعه 
ناامنی روانی ایجاد می گردد و این موضوعی است که نه برای 
شــهروندان و نه برای ما به عنوان مسئولان حکومتی قابل 

قبول و قابل تحمل نیست.
رئیس عدلیه در ادامه خطاب به دادســتان کل کشــور 
دستور داد با مساعدت و همکاری ضابطین و نیروی انتظامی 
و در صــورت نیاز کمک گرفتن از بســیج، در اســرع وقت 
ستادی را برای مقابله با سرقت های خشن و زورگیری هایی 
که در ســطح شهرها رخ می دهد تشــکیل دهند و در هر 
دادسرا نیز شعبه ای ویژه برای رسیدگی سریع و قاطع به این 

قبیل سرقت ها ایجاد شود.
محســنی اژه ای با اشاره به ضرورت سرعت عمل بیشتر 
نیروی انتظامی در دستگیری زورگیران و سارقان به عنف، 
گفت: قوه قضائیه این آمادگی را دارد تا در راستای دستگیری 
هرچه سریع تر سارقان خشن، به نیروی انتظامی کمک کند؛ 
همچنین فراجا می تواند در انجام این مهم از نیروهای بسیج 
نیز کمک بگیرد. رئیس دســتگاه قضا در ادامه، با اشاره به 
اهمیت مقوله حقــوق عامه و تامین و تحکیم امنیت روانی 
شــهروندان، به اتفاق  اخیر رخ داده در یکی از خیابان های 
تهران اشــاره کرد و گفت: سارق پس از دستگیری، مدعی 
ارتکاب ســرقت های متعدد به شیوه خشــن شد؛ چنانچه 
ادعای او مقرون به صحت باشد این امر نشان دهنده ضعف در 
شناسایی و دستگیری سارقان است که ضروری است هرچه 
ســریع تر در جهت رفع این ضعف اقدامات مقتضی صورت 
بگیرد. رئیس قوه قضائیه گفت: صرف نظر از موضوعاتی که 
از حیث موارد قانونی وجــود دارد و باید برای اصلاح قانون 
هم در صورت نیاز اقدام شــود، آنچه در حال حاضر دارای 
اهمیت و اولویت است، شناسایی و دستگیری سریع و قاطع 
زورگیران و مرتکبان سرقت های خشن در راستای تامین و 

تحکیم امنیت روانی شهروندان است.
محســنی اژه ای در پایان بار دیگــر تاکید کرد: ترحم به 
این گونه مجرمین ســتم به مردم است و نباید مورد ارفاق 

قانونی قرار گیرند.

رئیس قوه قضائیه خواستار شناسایی و دستگیری سریع زورگیران و مرتکبان سرقت های خشن شد

تلاش برای بازگشت دوباره آرامش به جامعه 

ایران در مســابقات بین المللی نظامی ۲۰۲۲ روسیه به 
مقام چهارمی رسید.

به گزارش ایسنا، سرهنگ ستاد حمیدرضا ثابتیان سرداور 
مسابقات بین المللی نظامی روسیه ۲۰۲۲ با اشاره به برگزاری 
مراسم اختتامیه مسابقات مذکور اظهار داشت: این رقابت ها 
با حضور ۳۴ کشور جهان از ۲۴ مردادماه به مدت دو هفته به 
میزبانی اصلی روسیه و کشورهای ایران، بلاروس، آذربایجان، 
قزاقســتان، ازبکســتان، ونزوئلا، الجزایر، چین، ارمنستان، 

مغولستان و ویتنام برگزار گردید.

ثابتیان با اشــاره بــه نتایج برتر تیم های کشــورمان در 
مسابقات یادشده گفت: ایران در مسابقه تک تیراندازی ویژه 
در یزد مقام اول، در مســابقه غواصی عمق در کنارک مقام 
اول، در مســابقه پهپاد در شهر کاشان مقام اول، در مسابقه 
تکاوران دریایی در روسیه مقام دوم، در مسابقه حافظان نظم 
در روســیه مقام دوم، در مســابقه ستاره قطبی در بلاروس 

مقام سوم، در مسابقه گشت جاده ای در ازبکستان مقام سوم 
و در مســابقه جام دریا در جمهوری آذربایجان مقام سوم را 

بدست آورد.
وی همچنین افزود: ایران در مسابقه ارتش فرهنگ علاوه 
بر کســب عناوین اول تا ســوم در بخش آیتم های انفرادی 
هنری،  در بخش نمایشــگاهی نیز مقام سوم کسب گردید. 

تیم های مارش ســایان، نفربر، محیــط امن و بیاتلون تانک 
کشورمان نیز ضمن کسب مقام های چهارم و پنجم تیمی،  
تعــدادی از رتبه های برتر انفرادی در رشــته های تخصصی 

مربوطه را کسب نمودند.
وی در پایان گفت: در مجموع ایران با کســب سه مدال 
طلا، دو مدال نقره و سه مدال برنز در بین ۳۴ کشور شرکت 
کننده، با یک رتبه ارتقا نسبت به سال گذشته و برای اولین 
بار مقام چهارم را به دست آورد که در کارنامه حضور ایران، 

بهترین نتیجه حاصل شده طی سال های گذشته است.

یک کارشناس مسایل بین الملل گفت: روش فعلی که در 
آن آمریکا و ایران پاسخ شان به پیش نویس توافق را رد و بدل 
می کنند تفاوت زیادی با مذاکرات در وین ندارد در هر حال 
ایران و آمریکا مذاکره مســتقیم ندارند و شاید این روش به 
لحاظ اینکه پاسخ مکتوب و مستند است و هزینه ها هم کم 

می شود، بهتر باشد.
مهــدی مطهرنیا در گفت وگو با ایســنا درباره رد و بدل 
شدن پاسخ ها میان ایران و آمریکا و طولانی شدن این مسیر 
گفت: واقعیت روی صحنه تحت تاثیر زنجیره تقابل و تحمل 
میان واشــنگتن و تهران در جریان است که در زمان فعلی 
تحت تاثیر حلقه میانی »تحمل« است. اینکه مذاکرات باید 
به توافق برسد یا ادامه یابد و شکستی برای آن متصور نیست، 
در چارچوب همین زنجیره قرار دارد. حتی اگر توافقی شود، 
هر عقل ســلیمی می داند این توافق تنها تنفســی است در 
میانه تعارض. نه تهران تغییر موضع داده است و نه واشنگتن 
از مواضع خود کوتاه آمده است. تنها ادبیات آنها تغییر کرده 
اســت و اتفاقا همان گونه که قبــل از روی کار آمدن بایدن 

گفتم، بایدن بسیار خطرناک تر از ترامپ است.

وی ادامــه داد: الان آمریکایی ها افــکار عمومی را در دو 
بخــش نخبگان و توده ها به این ســمت بردنــد که آمریکا 
می خواهد توافق کند و سیاست خاورمیانه خود را تغییر داده 
است یا می خواهد آن را رها کند اما  اینها آگاهی های انحرافی 
است. آمریکا خاورمیانه را ترک نخواهد کرد و صرفا سیاست 
خاورمیانه ای خود را به روز می کند و در سیاســت هایش در 
نهایت نظم جدیــدی را دنبال می کند که در آن ایران از رو 
در رویی با آمریکا خارج شــود، حتی اگر این مساله هزینه 

بالایی داشته باشد.
این کارشناس مسایل بین الملل تصریح کرد: آمریکا تلاش 
دارد پرونده هسته ای را به ســمت اختلافات پادمانی ایران 
و آژانس ســوق دهد و تا حد زیادی هم موفق بوده اســت. 
به نظر ایران پافشــاری کرده اســت که به جای اینکه همه 
تحریم ها برداشته شود و یا سپاه از لیست تحریم خارج شود، 
مسایل پادمانی دیگر دنبال نشود. با این اقدام آمریکا محور 

تقابل ایران با آمریکا به رو در رویی ایران با آژانس کشــانده 
می شود. به این ترتیب زمینه برای فشار بیشتر به تهران در 
افکار عمومی آماده می شود. مطهرنیا اظهار کرد: از این رو در 
دوره »تحمل« دو جانبه زمینه های تعارض بیشتر با ایران از 
طریق محوریت قرار دادن آژانس و مشروعیت آن در برخورد 

با اتهامات پادمانی موجود در ارتباط با ایران مطرح است.
وی خاطرنشان کرد: آمریکایی ها نمی خواهند مرگ برجام 
را اعلام کنند و ایران هم تحت فشار فزاینده اقتصادی ناشی 
از اقتصاد نابسامان و بسیار لغزنده  در ماه های آینده با بحرانی 
فراتر رو به رو خواهد شــد، از این رو توافق و ادامه مذاکرات 
را می طلبد. بخشی از جناح ها در ایران نیز به امید زمستان 
و نیاز اروپــا به انرژی و بخش رادیکال تــر گذار از مرزهای 
قابل قبول هســته ای تحت عنوان گریز هسته ای را در نظر 
می گیرند و به این می اندیشند که ادامه مذاکرات می تواند به 
نفع تهران تمام شود. از این رو تهران نیز با وجود بسیاری از 

دلایل برای خروج از برجام در آن باقی مانده است و به نظرم 
این کار معقولانه ترین کار بوده است. 

این کارشناس مســایل بین الملل درباره ادامه کار با رد 
و بدل شدن پاســخ ها یا بازگشت به وین و مذاکرات در آن 
چارچوب گفت: تمایز چندانی بین این دو الگو وجود ندارد. 
ایران و آمریکا چه در وین چه در این مسیر فعلی با یکدیگر 
مســتقیم مذاکره  نمی کنند. تنها تمایز آن است که در وین 
مذاکره کنندگان به هتل کوبورگ می روند و شفاهی ایرانیان 
با اروپایی ها و روســیه صحبت می کننــد و رابرت مالی هم 
شــفاهی پاسخ می دهد و بالعکس. اما در شیوه فعلی هزینه 
مســافرت  دیپلمات ها بــر دولت های متبوعشــان تحمیل 
نمی شــود . با نامه نگاری و پاســخ مکتوب مطالب بیشتر 

مستند شده و هزینه ها هم کم می شود.
وی افــزود: در هر حــال مذاکرات اصلی بیــن ایران و 
آمریکاست و مذاکرات وین این را نشان می دهد و به خوبی 
بــه جهان این معنا اثبات می شــود که تا آمریکایی ها تایید 
نهایــی را ندهند و تهران نپذیرد، پایتخت های کشــورهای 

اروپایی و پکن و مسکو نمی توانند کاری انجام دهند.

بحث و بررســی پیرامون ساز وکار تشکیل شورای فقهی 
بانک مرکزی و ترکیب این شورا پای موضوع تصمیم گیری 
در خصــوص حذف ارز ترجیحی و وضعیــت فعلی اقتصاد 

کشور را به جلسه علنی مجلس کشید و حاشیه ساز شد.
به گزارش ایســنا، نمایندگان مجلس شورای اسلامی در 
جلســه علنی نوبت دوم یکشــنبه مجلس به  بررسی ماده 
۱۸ طرح بانکداری جمهوری اســلامی ایران که به ساز وکار 

تشکیل شورای فقهی باز می گشت، پرداختند.
در حین بررســی ماده ۱۸ این طــرح، روح الله ایزدخواه 
ضمن طرح پیشنهادی، بیان کرد:عضویت رئیس کل بانک 
مرکزی و معاونان تنظیم گری، نظارت و حقوقی رئیس کل 
در این شــورا اشکالاتی دارد. رئیس کل بانک مرکزی نباید 
حق رأی در این شورا داشته باشد همانطور که رئیس مجلس 
عضو شورای نگهبان نیست. حضور رئیس کل باید بدون حق 
رأی باشــد چرا که فقها باید در این شورا اظهار نظر کنند. 
همان طور که در زمان انتخابــات می گوییم که ۹۶ درصد 
مردم سرمایه بانک ها را تامین می کنند اما ۴ درصد منتفع 
می شوند، در جریان بررسی چنین طرحی باید به این مسئله 
توجه داشــته باشیم. ده ها متخصص اســلامی امروز در قم 
هستند که در سطح دکتری در پژوهشکده ها فعال هستند 
و ما چه زمانی قرار است به آن ها فضا دهیم؟ مرحوم هاشمی 

نیز همین طور کشور را اداره می کرد، به علما می گفت شما 
درس اخلاق دهید ما به جای همه شــما اقتصــاد را اداره 
می کنیم؛ لذا این وضعیت امروز کشــور شده است! بانک ها 
تمام اقتصاد، تولید، کشاورزی و تجارت ما را استثمار کردند 
و در زمان رکود و رشــد منفی هم به دنبال ایجاد شــعبات 
جدید خود هســتند لذا ما نباید در خستگی به این موضوع 
رأی موافــق دهیم همان طور که در خســتگی با حذف ارز 

ترجیحی موافقت کردیم و اکنون پشیمان هستیم.
وی در ادامــه بیان کرد: با تدابیری که برای این شــورا 
در طرح مذکور اندیشیده شده نه تنها رئیس بانک مرکزی 
پاســخگو نخواهد بود بلکه ما اختیــارات آن را هم افزایش 
می دهیم. ما باید توجه داشته باشیم که مجلس حق سوال یا 
استیضاح رئیس بانک مرکزی را ندارد لذا عضویت رئیس کل 

بانک مرکزی و معاونانش از شورای فقهی باید حذف شود.
در ادامه سید غنی نظری در پاسخ به اظهارات وی، بیان 
کرد: این تریبون دســت ما امانت است. این درست نیست 
که از پشــت این تریبون به کسانی که دستشان از این دنیا 
کوتاه اســت توهین کنیم. چرا که این افــراد نمی توانند از 
خودشان دفاع کنند. نمی توان خدمات آنها را زیر سوال برد. 

این اقدام منجر به وهن مجلس می شود. همین آقایان بودند 
که سر خودرو دنا چه حاشیه ای برای مجلس ایجاد کردند. 
از ریاست جلسه انتظار می رود در کنترل جلسه دقت لازم را 
داشته باشد. نمی توانند حرف منطقی بزنند از روی احساس 

نظر می دهند.
علی نیکزاد که ریاست جلسه علنی را بر عهده داشت در 
خــلال این بحث ها، بیان کرد: یک عزیزی گفت که مجلس 
خسته است اما بنده اعلام می کنم که نمایندگان سر حال به 

امور رسیدگی می کنند و دشمن خسته است.
روح الله ایزدخواه نیز مجــددا در اظهاراتی دیگر خطاب 
به ســید غنی نظری، افزود: دوســتان به من توصیه کردند 
که در قالب تذکر اصل ۷۵ پاسخ آقای غنی نظری را بدهم. 
اما بنــده این کار را نمی کنم چرا کــه وضع موجود گویای 
همه چیز است. شما نیز با این گفتمان روی کار آمدین که 
وضع موجود را تغییر دهید. ما که چیزی از شــما ندیدیم. 
اگر با اشــرافیت مخالف هستید بفرمایید. اگر در پی اصلاح 
نظام بانکی هستید بفرمایید. چماق بر سر ما نکوبید. نماینده 
مستقل است و اینجا جای اظهار نظر می باشد. ما بدون تعارف 

با مردم حرف می زنیم و مردم خودشان قضاوت می کنند.

در ادامه جلســه سید غنی نظری در تذکری با استناد به 
اصل ۷۵ قانون اساسی، بیان کرد: نمایندگان خسته نیستند 
چرا که وقت خود را صرف ملت و جمهوری اسلامی می کنند. 
برخی از دوســتان می گویند در خــواب آلودگی مجلس به 
حذف ارز ترجیحی  رای داد که این به خودشان باز می گردد 
نه مجلس. رفتار نمایندگان نباید مجلس را زیر سوال ببرد. 
اقــدام مجلــس در تحقیق و تفحص از فــولاد مبارکه قدم 
گذاشتن در مسیر مبارزه با فساد بود. بنده هم مخالف وضع 
موجود هستم. با وضعیت موجود بانک ها هم مخالف هستم. 
عامل اصلی گرانی و تورم بانک ها هستند. اینکه بانک ها باید 
پاسخگو باشند بر هیچ کس پوشیده نیست. بنده نه موافق 
وضع موجود هســتم و نه مدافع حرکات فعلی بانک ها. این 
قانون به عنوان یک قانون مترقی می تواند مصائب و مشکلات 
بانک ها را مرتفع کند. ما هم مخالف وضع موجود هستیم و 

بنده دیگر به بحث دوست عزیزمان ورود نمی کنم.
علی نیکزاد که ریاست جلســه علنی را بر عهده داشت 
مجددا تصریح کرد: مجلس بعضا در سه شیفت هم کار کرده 
است. امروز نیز از صبح درحال بررسی طرح بانکداری است 
و اگر لازم باشد سه شیفت هم می ماند تا قانون به سرانجام 
برسد. هیچ کس خسته نیست. از دوستان هم تقاضا دارم در 

صحبت های خود انصاف را رعایت کنند.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: سیاست خارجی را 
می توان به عنوان نقطه قوت دولت سیزدهم در نظر گرفت.

غلامرضا ظریفیان در گفت وگو با ایســنا، درباره عملکرد 
دولت در سال اول استقرار اظهار کرد: دولت سیزدهم دولت 
پرتلاشــی اســت و من نقطه قوت عملکرد این دولت را در 
حوزه سیاســت خارجی می دانم. دولت دو کار خوب انجام 
داد اول اینکــه گفت وگوهای احیــای برجام را دنبال کرد و 
دیگری این بود که در کنار آن ارتباطات منطقه ای کشــور 

را ترمیم کرد.
وی ادامه داد: دنیای امروز به هم پیوســته اســت، مثلا 
جنگ اوکراین، اروپا را با بحران ســوخت و غذا مواجه کرد. 
در این شــرایط نمی توان با صرف اتکا به داخل، مشکلات را 

حل کرد، همانطور که امید به بیرون به تنهایی مشکلات را 
حل نمی کند. دولت متوجه این موضوع شد و در کنار برجام، 
تلاش کرد تا ارتباطات ایران با همسایگان را بهبود ببخشد 
که اگر این مســیر تداوم یابد، در مناسبات اقتصادی کشور 

تاثیر مثبتی خواهد داشت.
این فعال سیاســی در ادامه گفت: نزدیک بودن سایر قوا 
به دولت چه به لحاظ نظری و چه در چشم اندازها، این امید 
را در جامعه بویژه در اقشــار محروم  ایجاد کرد که گام های 

موثری بویژه در بخش اقتصادی برداشــته شــده و از همه 
ظرفیت های کشور استفاده شــود. نامزد پیروز در انتخابات 
ریاست جمهوری هم در ایام انتخابات معتقد بود دولت قبل 
اهتمام لازم برای حل مشــکلات کشور نداشته و نتوانسته 
از همه ظرفیت های کشــور استفاده کند و عمده نگاهش به 
بیرون یعنی رفع تحریم ها بوده و سیاست های نادرستی در 

پیش گرفته است.
ظریفیان با اشاره به اینکه دولت برای تحقق وعده هایش 

تلاش زیادی کرده و کم نگذاشــته اســت، گفت: دولت به 
سمت حل مشکل ارز که مشکلی تاریخی و به ارث رسیده از 
گذشته بود، رفت که البته لوازم کافی برای حل آن نداشت و 

نتیجه آن گرانی های بعدی بود.
این فعال سیاســی اصلاح طلب در پایــان تصریح کرد: 
توصیه من به دولت این است که حتما در گزینش نیروهایش 
بازنگری جدی داشته باشد تا بتواند به وعده هایش عمل کند. 
از سویی دولت باید  باید با  نسل جوان وارد گفت وگو شود. 
در غیر این صورت نســل جوان یا منزوی شده و خود را به 
حاشــیه می برد یا راه مهاجرت در پیش می گیرد شاید لازم 
باشد دولت ذائقه این نسل را بویژه در زمینه فرهنگی درک 

کند.

کسب مقام چهارمی ایران در مسابقات بین المللی نظامی روسیه

تبادل پاسخ بین ایران و آمریکا؛ تقابل یا تحمل؟

تشکیل شورای فقهی بانک مرکزی در مجلس حاشیه ساز شد

ظریفیان: 

سیاست خارجی، نقطه قوت دولت است

پیام تسلیت دبیرکل حزب مردم سالاری به مناسبت 
درگذشت آیت الله سعادت مصطفوی

دبیرکل حزب مردم سالاری به مناسبت درگذشت آیت الله سعادت مصطفوی 
پیامی منتشر کرد.

در این پیام آمده است: إنالله وإنا الیه راجعون
خبر ارتحال عالم رباني و اســتاد بزرگ فلســفه حضرت آیت الله سیدحسن 

سعادت مصطفوی موجب تأثر وتأسف فراوان شد. 
ایشــان که از علمای والا مقام تهران و از اســاتید برجســته دانشــگاه امام 

صادق)ع( بود حق استادی به گردن اینجانب در درس فلسفه داشت. 
با عرض تسلیت درگذشــت این روحاني عظیم الشأن به حوزه هاي علمیه و 
شاگردانش، از خداوند سبحان علو درجات و حشر و نشر آن دانشمند فرزانه 

با ائمه اطهار)ع( و بقاي عمر بازماندگان را مسألت دارم. 
مصطفي كواكبیان

انتقاد نایب رئیس کمیسیون عمران 
از افزایش قیمت بلیت وسایل نقلیه در ایام اربعین

نایب رئیس کمیســیون عمران مجلس شورای اســلامی با انتقاد از افزایش 
قیمت بلیت وسایل نقلیه به مناسبت فرارسیدن ایام اربعین حسینی تاکید کرد: 
انتظار داریم که وزارت راه ورودی جدی به موضوع سفرهای اربعین داشته باشد. 
به گزارش ایســنا، کمال علیپور نایب رئیس کمیسیون عمران و نماینده جویبار، 
سوادکوه و قائمشهر در جلسه روز یکشنبه ۶ شهریور مجلس شورای اسلامی در 
تذکری با انتقاد از افزایــش قیمت بلیت اتوبوس، هواپیما و قطار در ایام اربعین 
اظهار کرد: انتظار داریم که وزارت راه ورودی جدی به موضوع ســفرهای اربعین 

داشته باشد.
وی افــزود: قیمت بلیــت هواپیما و اتوبوس به صورت وحشــتناک بالا رفته 
اســت و وزیر راه نیز اعلام کرده که بلیط اتوبوس ۷۵ درصد اضافه خواهد شــد. 
این نماینده مجلس گفت: بــه وزارت راه در این زمینه تذکری جدی می دهم و 
از ریاســت مجلس می خواهم که موضــوع را  پیگیری کند تا افزایش قیمتی در 
نرخ بلیت هواپیما، اتوبوس و قطار برای زائران مراسم راهپیمایی اربعین حسینی 

نداشته باشیم.

تمجید فیفا از دولت و فوتبال ایران 
به خاطر حضور زنان در ورزشگاه

فدراســیون جهانی فوتبال حضور زنان در ورزشگاه در رقابت های لیگ برتر 
فوتبال ایران را مورد تمجید قرار داد.

به گزارش ایســنا، دویچه وله نوشت: بعد از سال ها بالاخره در لیگ فوتبال 
ایران شاهد حضور زنان در ورزشگاه بودیم و این اتفاق در جریان دیدار استقلال 
و مس کرمان رخ داد تا بانوان هوادار اســتقلال فرصت حضور در ورزشــگاه را 
پیدا کنند.  فیفا در پاســخ به دویچه وله از حضور هواداران زن در ورزشــگاه 

تمجید کرد. 
فدراسیون جهانی فوتبال اعلام کرده که »از شنیدن اینکه به برخی از بانوان 
اجازه حضور در یک بازی لیگ فوتبال در تهران داده شــد، خرسند است و از 
مســئولان فوتبال و دولت برای این اقدام در مسیر درست تقدیر می کند«. به 
نوشــته دویچه وله،  فدراسیون فوتبال ایران یک بار توسط فیفا به دلیل دخالت 
دولت در امور فوتبال تعلیق شــد، این ممنوعیت که در سال ۲۰۰۶ اعمال شد 

اما پس از چند هفته لغو شد. 
ممکن بود که باردیگر فدراسیون فوتبال ایران با محرومیت دوم مواجه شود. 
جیانی اینفانتینو رئیس فیفا پیش تر با حضور در تهران با حسن روحانی رئیس 
جمهور وقت و مهدی تاج رئیس ســابق فدراســیون فوتبال ایران دیدار کرد و 
درباره بحث ورود زنان به ورزشگاه ها صحبت کرده بود. فیفا بعد از آن بیانیه ای 
منتشــر کرد که در آن آمده بود که زنان ایران باید در مسابقات فوتبال حضور 

داشته باشند.

انجام جلسات دادرسی ۷۶ درصد زندانیان
 به صورت مجازی

رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه گفت: جلســات دادرســی 
۷۶ درصــد زندانیان به صورت مجازی انجام می شــود و فرآیند جابجایی های 
فیزیکــی که با هزینه و مخاطرات زیادی همراه اســت،  کاهش یافته اســت. 
محمد کاظمی فرد در بازدید از پارک علم و فناوری البرز در گفت وگو با ایســنا 
افزود: اســتفاده  از مجموعه های دانش بنیان و فناوری های نوین در قوه قضاییه 
از ســال های پیش آغاز شده و به خوبی ادامه یافته اســت. وی ادامه داد: قوه 
قضاییه با هشت شرکت دانش بنیان برای احراز هویت برخط همکاری می کند و 
دادرسی الکترونیک نیز با همراهی سه شرکت دانش بنیان انجام می شود. دو یا 
سه شرکت دانش بنیان هم در زمینه تبدیل گفتار به متن با قوه قضیه در حال 
همکاری هســتند. کاظمی فرد با بیان اینکه با حدود هفت شرکت دانش بنیان 
در زمینه شکواییه نویسی هوشمند و تبادل اطلاعات بین مردم و قوه قضاییه، 
در حال رایزنی هستیم، اظهار کرد: یکی از اهداف مجموعه قوه قضاییه استفاده 
از حداکثر توان شــرکت های دانش بنیان برای اســتفاده از فناوری های نوین و 

دانش بنیان در امور است. 
به گفته رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه سال گذشته نزدیک 

به ۲۲۵ هزار دادرسی به صورت الکترونیک انجام شده است.
کاظمی فرد افزود: جلسات دادرســی ۷۶ درصد زندانیان به صورت مجازی 
انجام می شــود و فرایند جابجایی های فیزیکی کــه هزینه و مخاطرات زیادی 
دارد، کاهش یافته است. همچنین حدود ۸۰۰ هزار نفر به صورت برخط چه در 
داخل یا خارج از کشــور بدون حضور، احراز هویت برخط شده اند. به گفته وی 
این اقدامات با حذف محدودیت های زمانی و مکانی در تسریع خدمات قضایی 

تاثیر بسزایی داشته است.

اخبار کوتاه

جوابیه وزارت کشور به گزارش »مردم سالاری«
تشکیل استان بم در دستور کار دولت قرار ندارد

در پی انتشار گزارشی با عنوان »مرکز پژوهش های مجلس، طرح تشکیل استان 
بم را مخالف سیاســت های کلی نظام ارزیابی کرد/ هزینه های سنگین سیاسی و 
اقتصادی »اســتان سازی« غیر قانون رئیسی« در »روزنامه مردم سالاری« مورخ 
۱۴۰۱/۵/۲۴، دفتر تقسیمات کشوری وزارت کشور جوابیه ای درخصوص مطلب 
مطرح شده در این گزارش به روزنامه ارسال کرده که متن آن به شرح زیر است:
۱- طرح تشکیل اســتان بم به دلیل عدم احراز شرایط لازم، فعلا در دستور 
کار دولت قرار ندارد و استفاده از الفاظ، »اقدامی مخالف سیاست های کلی نظام« 

دارای بار حقوقی بوده و قابل پیگیری است.
۲- ایجاد و تشکیل هر استان جدید بنا بر درخواست مردم و نمایندگان محترم 
مردم در مجلس شورای اسلامی پس از بررسی کلیه جوانب سیاسی، اقتصادی، 
امنیتی و اجتماعی کارشناســان استان و وزارت کشور به دولت محترم پیشنهاد 

می گردد.
۳- دولت محترم براســاس اصول ۳، ۲۸ و ۲۹ قانون اساسی، موظف است با 
رعایت نیاز جامعه و به منظور رفع تبعیض ها، طبق قوانین تمهیدات لازم را برای 
رفاه اجتماعی، آسایش عمومی، افزایش اشتغال و کسب رضایتمندی اجتماعی و 
افزایش مشارکت اجتماعی و... فراهم نماید و یکی از مکانیزم های تحقق این اصول 

در مناطقی که با انواع تبعیض ها مواجه بودند تشکیل استان های جدید است.
۴- شرایط تشکیل اســتان جدید در قانون اساسی و قانون تعاریف و ضوابط 
تقســیمات کشوری متعین شده و در شکل گیری اســتان از سلایق شخصی و 

غیرقانونی استفاده نمی گردد.
۵- طبیعتا تشکیل استان جدید هزینه هایی را بر دولت تحمیل خواهد کرد. 
براســاس اصل ۷۵ قانون اساســی مکانیزم تامین هزینه ها مشخص شده است، 
دولت خدمتگزار با نگاه به جمیع شرایط و برای کمک به مردم و به منظور رفع 
تبعیض های تحمیلی جغرافیایی و کاهش هزینه های تحمیلی به مردم و... لایحه 
پیشنهادی را تنظیم و به مجلس شورای اسلامی ارسال می نماید )به عنوان مثال 
کاهش هزینه هایی که در اثر تردد مســافت طولانی مردم منطقه به مرکز استان 
به منظور دریافت برخی خدمات وجود دارد و بعضا این ترددها با تلفات جاده ای 

همراه می گردد، که نباید مغفول بماند.(
۶- مجلس محترم شــورای اســلامی پس از بحث و بررســی های فراوان در 
کمیسیون های مرتبط در صورت احراز شرایط لازم، پیشنهاد مذکور را به تصویب 
رسانده و شورای محترم نگهبان در صورت عدم مغایرت با قوانین و شرع، قانون 

مربوط جهت اجرا را ابلاغ می نماید.

جوابیه

وزیر کشــور اقدامات انجام شــده در حوزه زیر ساخت 
برای تســهیل تردد زائران اربعین را مناسب ارزیابی کرد 
و گفــت: در هماهنگی با دولت عــراق، برگه ویژه اربعین 

صادر می شود.
به گزارش ایســنا، احمد وحیدی یکشــنبه در حاشیه 
نشست بیست و چهارمین گردهمایی معاونان اجتماعی و 
فرهنگی فراجا در جمع خبرنگاران از قدرت و سرعت عمل 

فراجا در دستگیری سارقان قدردانی کرد.

وی همچنین با تشــکر از اقــدام رئیس قوه قضائیه در 
تقویت مجازات اخلال گران نظم و آسایش عمومی کشور، 
افزود: فراجا با آمادگی تمام، با عوامل برهم زننده آرامش 

و نظم عمومی کشور برخورد می کند.
وزیر کشــور در خصوص آخرین تمهیدات انجام شده 
برای برگزاری مراسم معنوی اربعین حسینی)ع( هم اظهار 

کرد:  مراســم امســال با توجه به مدیریت بیماری کرونا، 
رنگ و بوی جدیدی دارد و بــا توجه به لغو روادید انجام 
شــده با دولت عراق، پیش بینی می شــود شاهد عزیمت 
تعداد زیادی از عاشقان حسینی به عتبات عالیات باشیم.

 وحیــدی با بیــان اینکه تلاش های خوبــی در حوزه 
زیرســاخت برای تســهیل تردد زائران اربعین انجام شده 

است، گفت: با هماهنگی به عمل آمده با دولت عراق، برگه 
ویژه اربعین صادر می شود.

بر اســاس گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت کشور، 
وی همچنین به تلاش دشــمن بــرای ترویج بی حجابی 
در کشور اشــاره کرد و ادامه داد: دولت سیزدهم براساس 
مصوبه شورای انقلاب فرهنگی برای مقابله با هنجارشکنی 
مســئولیت دارد و در این خصوص همه دســتگاه ها باید 

اهتمام لازم را داشته باشند.

وزیر کشور: برگه ویژه اربعین صادر می شود


